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روزنــــامــــه 
ـــید  شــــهر امـ
و زنــــدگــــی

تا چنــدی پیــش اصناف 
آلاینده و مزاحم شهری که 
اقدام بــه جابه جایی محل 
کســب خود می کردند و به 
محل های ساماندهی شــده 
می رفتند از تســهیلات ۱۵ 
میلیــون تومانــی بهره مند 
می شدند اما با مصوبه دیروز شورای 
شهر این تسهیلات افزایش می یابد و 
به حدود ۴۵ میلیــون تومان خواهد 

رسید.
محمــد حاجیــان شــهری، رئیس 
کمیسیون خدمات شهری، بهداشت، 
سلامت و محیط زیست شورای شهر، 
در توضیح لایحه اصــلاح آیین نامه 
پرداخت تسهیلات بانکی به طرح های 
ســاماندهی و انتقال مشاغل مزاحم 
و آلاینده به محل هــای مجاز گفت: 
مشــکلات مشــاغل مزاحم شاید از 
ابتدای ایجاد شــهرداری ها و حتی 
شــهرها وجود داشــته و ساماندهی 
آن هم در قانون دیده شده است.وی 
افزود: در ادوار مختلف شــورای شهر 
مشــهد هم مصوبات مختلفی برای 
این موضوع وجود دارد و در شــورای 
پنجم نیز ۲ مصوبه برای ســاماندهی 

این مشــاغل داشــته ایم. در همین 
راستا قرار است اصلاحیه ای را برای 
مصوبه سال ۹۴ شورا درباره تسهیلات 
پرداختی به افرادی که دارای مشاغل 
مزاحم هستند و اقدام به جابه جایی 
به محل های تعیین شده می کنند، به 

تصویب برسانیم.

 اصلاح تسهیلات با لحاظ تورم
حاجیــان شــهری ادامــه داد: این 
اصلاحیه با توجه به تــورم و افزایش 
نرخ ساخت و دیگرهزینه ها به شورای 
شهر ارسال شده است و با این مصوبه 
مبلغ تســهیلات قرض الحسنه برای 
صاحبان این مشــاغل کــه اقدام به 

جابه جایی می کننــد از ۱۵ میلیون 
تومان بــه ۴۵ میلیون تومان افزایش 

خواهد یافت.
در نهایت این لایحه با ۱۳ رأی موافق 
اعضای شورای شهر تصویب شد. اما 
در حوزه خدمات شهری و در بحث 
ساماندهی مشاغل، لایحه ای دیگر 

با عنوان «ساماندهی مشاغل ناایمن، 
مزاحم و آلاینــده» در صحن علنی 
شورا بررسی شد که با توجه به تکثر 
آرا و وجود برخــی ابهامات، به ویژه 
در بحث شناسایی مشاغل ناایمن و 
شرایط ناایمن، این موضوع با امضای 
۵ عضو شورای شهر برای جمع بندی 

نهایی و رسیدن به محتوایی مشترک 
به کمیسیون مربوط بازگشت.

در جلســه دیــروز، اعضای شــورا 
در ادامه بررســی دســتور کارهای 
جلسه علنی، موضوع بازنگری نحوه 
محاسبه حقوقات کاربری بهداشتی، 
خدماتی، ورزشــی و آموزشــی در 
حوزه ۴ و ۵ درآمدی را دســتور کار 
قرار دادند و ایــن موضوع با تصویب 
برخی پیشــنهادها از سوی اعضای 
شورای شــهر، این گونه تصویب شد 
که درصــورت درخواســت پروانه 
احــداث، تجدیــد و توســعه بنــا، 
منطبق بر کاربری های بهداشــتی و 
درمانی، ورزشی برای املاک واقع در 
حوزه های ۴ و ۵ درآمدی و منطبق 
بر کاربری های فرهنگی آموزشی در 
حوزه هــای ۴ و ۵ درآمدی، حداکثر 
تا ۳ ســال پس از لازم الاجرا شدن 
این مصوبــه، عــوارض تراکمی هر 
متر مربع، به صورت صفر محاســبه 
خواهد شــد. همچنین اعضای شورا 
نظریه مشــترک کمیســیون های 
برنامــه، بودجه، فنــاوری اطلاعات 
و منابع انســانی، حقوقی، املاک و 
قراردادها و شهرسازی و معماری را 
با موضوع محاسبه ارزش معاملاتی 
ســاختمان با رأی مثبــت خود به 

تصویب رساندند.

مدیر عالی حرم مطهر رضوی گفت: 
نصب سایه بان ها در حرم مطهر امام 
علی ابن موسی الرضا(ع) پاسخی به 
مطالبه بحق و چندین ساله زائران 

این آستان بود.
به گزارش آســتان نیــوز، مهدی 
برادران با اشاره به نصب سایه بان ها 
برای نخســتین مرتبه در صحن های حرم 
مطهر رضوی اظهار کرد: برهمین اســاس 
حجت الاســلام مروی در بــدو انتصاب به 
عنوان تولیت آســتان قدس رضوی دستور 
تکمیــل مطالعات مربوط بــه این موضوع 
را صــادر کرد و طی ۱.۵ ســال گذشــته 
متخصصان امر بررســی های گســترده ای 
را درباره امکان ســنجی و طراحی احداث 
سایه بان در صحن های مختلف حرم مطهر 
انجام دادند کــه به نتایج شــایان توجهی 

رسیدند.
وی با اشاره به بررســی طرح ها و ایده های 
مختلف داخلــی و خارجــی و نمونه های 
اجراشده در مسجدالنبی(ص) و همچنین 
عتبات عالیات در مرحلــه مطالعاتی افزود: 
شیوع بیماری کرونا و شــرایط اضطراری 
پیش آمــده کــه منجــر بــه محدودیت 
خدمت رســانی در رواق هــای حرم مطهر 
شــده بود، مطالبه ایجاد سایه بان در اماکن 
متبرکه را تشدید کرد و ازاین رو مسئولان 
آستان مقدس رضوی تصمیم گرفتند یکی 

از طرح های دریافت شــده با قابلیت اجرای 
فوری را در مدت محدود پیاده سازی کنند.

برادران گفــت: این طرح بــا هدف حفظ 
ســلامتی و ارتقای آســایش و رفاه زائران 
ارجمنــد اجرا شــد و براســاس منویات و 
تأکیــدات تولیت معزز آســتان، با تکمیل 
مطالعات و تحقیقات، طرح های دیگری نیز 
با ابعاد بزرگ تر در ایــن زمینه اجرا خواهد 

شد.
 تأکید بر کیفیت و کارایی

مدیر عالی حــرم مطهر رضوی بــا تأکید 
بر اصل کیفیــت و کارایــی در اجرای این 
پروژه بیان کــرد: اعمال کمترین آســیب 
بصری به آرایه های معمــاری حرم مطهر 
رضوی، حداقل اشــغال فضای تردد زائران 
و مطابقت با شرایط اقلیمی مشهد مقدس 
در فصول مختلف و قابلیت اجرای فوری از 
مهم ترین مؤلفه های مورد توجه در انتخاب 

سایه بان های اجرا شده بود.
برادران در پاســخ به این ســؤال که چرا از 
ســایه بان هایی مشــابه چادرهای مدینه 
منوره در حرم مطهر رضوی استفاده نشد، 
توضیح داد: کارشناســان فنی حرم مطهر 
از ابتــدا الگوی مدینه منوره را در دســتور 
کار قرار دادند اما بــه دلیل معماری خاص 
حرم مطهر و نبود زیرســاخت های لازم در 
صحن ها، نصــب ســایه بان هایی همچون 
مسجدالنبی(ص) مقدور نیست. در طراحی 

معماری و تأسیسات حرم مطهر نصب چنین 
چادرهایی در نظر گرفته نشــده است و در 
حال حاضر ایجاد این زیرساخت با توجه به 
توسعه فضاهای زیرسطحی حرم مطهر، اعم 
از رواق ها، زیرگذر و بهشــت ثامن، ممکن 

نیست.
وی افزود: همچنین شاهکار معماری غنی 
اســلامی ایرانی که در صحن های متبرک 
رضوی به کار رفته اســت در مدینه منوره 
وجود ندارد؛ لذا نصب سایه بان هایی به آن 
شــکل می تواند از حس روحانی و زیبایی 

بصری فضای صحن های مطهر بکاهد.
  فعلا اجــرا در صحــن انقــلاب، آزادی و

گوهرشاد
برادران گفت: هم اکنون اجرای سایه بان های 
چادری در صحن های مرکزی حرم مطهر 
مانند انقلاب اســلامی، آزادی و گوهرشاد 
در حال اجراســت و بــرای دیگرصحن ها 
نیــز طرح هــای مختلفــی با توجــه به 
زیرساخت های موجود در مرحله مطالعاتی 

قرار دارد.
وی با بیان اینکه در ابتدای کار هســتیم و 
نصب ســایه بان ها در صحن های مرکزی 
گام نخست ماست، تصریح کرد: تسریع در 
اتمام پروژه، استفاده از فناوری روز و افزایش 
بهره مندی از ظرفیت متخصصان داخلی در 
مراحل بعدی کار مورد نظر آســتان قدس 

رضوی است.

 « سیمپ» برای همه
کاهش هزینه تمام شــده و زیست محیطی مدیریت 

ـــپسماند اهداف اصلی این طرح است ــ ـــ ــ ـــ ــ ـ ـــــــــــــ  ـــــــــــــ  ـــــــــــــ 
مدیرعامل ســازمان مدیریت پســماند 
شهرداری مشهد از اجرای طرح سیمپ 
در کل شهر مشهد ظرف یک ماه آینده 
خبر داد و گفت: تا یــک ماه آینده طرح 
سیمپ که در گذشته به صورت آزمایشی 
در برخی مناطق شهر اجرایی شده بود 

در کل شهر مشهد راه اندازی می شود.
ابوالفضل کریمیان که دیــروز با حضــور در صحن علنی، 
میهمان شورای شهر مشهد بود، به بیان برخی از اقدامات این 
سازمان بعد از شکل گیری آن در سال ۹۰ پرداخت و اعلام 
کرد که بودجه ســازمان از ۹۳ میلیارد تومان در سال ۹۶ به 
۲۰۲ میلیارد تومان و بودجه هــای عمرانی برای پروژه های 
عمرانی سازمان پسماند نیز از ۱۵ میلیارد تومان در سال ۹۶ 
به ۴۸ میلیارد تومان در پایان ســال ۱۳۹۸ افزایش یافته و 
همچنین این سازمان در سال گذشته موفق به جذب اعتبار 

۹۹ درصد  پروژه های عمرانی شده است. 
وی افزود: در سال ۹۷، ۱۵ دستگاه و در سال گذشته نیز ۳۳ 
دستگاه ماشین آلات جدید خریداری شد که درهفته دولت 
از ماشین آلات و کاربری های مذکور با اعتباری بالغ بر ۲۱۰ 

میلیارد ریال رونمایی خواهد شد.
 افزایش ۲٫۵ برابری تحویل زباله خشک

کریمیان با  توضیح بیشــتر در مورد پروژه سیمپ (سامانه 
یکپارچه مدیریت پسماند) افزود: در این طرح با استفاده از 
فناوری، روش جمع آوری ضایعــات به گونه ای انجام خواهد 
شــد که ضمن افزایــش رضایتمندی شــهروندان، هزینه 
تمام شده کاهش یابد و مزیت اقتصادی و زیست محیطی نیز 

برای شهروندان ایجاد شود.
او ادامه داد: چنانچه گفته شــد این طرح به صورت پایلوت 
در مناطق یک، ۲ و ۹ شــهرداری مشــهد اجرا شــده بود. 
میزان مشــارکت مردم در ارائه زباله خشک که در گذشته 
۳٫۵ کیلوگــرم بود با اجرای طرح ســیمپ بــه ۹ کیلوگرم 
افزایش یافته اســت. این طرح ظرف یک مــاه آینده برای 
کل شهر مشــهد بومی  سازی می شــود.مدیرعامل سازمان 
مدیریت پسماند شهرداری مشهد درباره جمع آوری پسماند 
پزشــکی در شــهر بیان کرد: طبق قانون ما مسئولیتی در 
برابر جمع  آوری زباله پزشــکی نداریم، زیرا برحسب قانون، 
تولیدکننده پسماند پزشــکی خود مسئول بی خطرسازی و 
جمع آوری آن است. ۱۳۰۰ مطب تحت پوشش شرکت های 

مورد تأیید علوم پزشکی برای جمع آوری زباله قرار دارند.
به گفته کریمیان روزانه ۲۲۵ تن زباله خشک و ۱۸ هزار تن 
خاک و نخاله در حوزه نخاله های ساختمانی در شهر مشهد 

تولید شده است که توسط این سازمان ساماندهی می شود.
او همچنین دربــاره انبار های غیرمجاز تأکیــد کرد: ما در 
محدوده خدمات شــهری وظیفه خدمت داریم و متولی هر 
آنچه در خارج محدوده باشــد محیط زیست و علوم پزشکی 

است. در روستا نیز این امور بر عهده دهیار است.
کریمیان گفت: متولی موضوع جمع آوری سگ های ولگرد 
نیز کارگروه کنتــرل حیوانات ناقل بیماری اســت که زیر 
نظر فرمانداری فعالیت می کند. در این کمیته هر دســتگاه 
مسئولیت خود را قبول کرده و ۱۶۰۰ قلاده سگ شناسایی 
شده است که این ســگ ها پس از شناسایی پلاک گذاری و 

واکسیناسیون می شوند.

معاون خدمات زائران حرم مطهر رضوی 
ـــمنصوب شد    ــ ـــ ــ ـــ ــ ـ ـــــــــــــ  ـــــــــــــ  ـــــــــــــ 

با حکم محمدمهدی بــرادران، مدیرعالی حــرم مطهر، و 
موافقت تولیت آســتان قدس رضوی، امین بهنام به عنوان 

معاون خدمات زائران حرم مطهر رضوی منصوب شد.
به گزارش آستان نیوز، امین بهنام مدیریت امور رفاه زائران 
آستان قدس رضوی و مدیریت دفتر نمایندگی آستان قدس 

در خراسان رضوی را در کارنامه کاری خود دارد.

رشد ۱۸ برابری قلع و قمع باغ ویلاهای 
ـــغیرمجاز مشهد     ــ ـــ ــ ـــ ــ ـ ـــــــــــــ  ـــــــــــــ  ـــــــــــــ 

مدیر جهاد کشــاورزی شهرستان مشــهد گفت: در ۶ ماه 
اول ســال ۹۸ تنها ۵۰ مورد قلع و قمــع باغ ویلای غیرمجاز 
داشته ایم، اما در ۵ ماه ابتدای امسال ۹۰۹ باغ ویلا را قلع و قمع 
و اعمال قانون کرده ایم که این اقدام حدود ۱۸ برابر رشــد 

پیدا کرده است.
امید طهماســبی زاده در گفت وگو با ایســنا، درباره پرونده 
مجتمع اساطیر مشــهد اظهار کرد: حکم تخریب باغ ویلاها 
صادر شده اما بعد از تجدید نظرخواهی محکوم علیه پرونده، 
موضوع به یکی از شعب دادگاه تجدید نظر استان ارجاع شده 

و هنوز دادگاه رأیی دراین باره صادر نکرده است.
وی با بیان اینکه ۳، ۴ مجتمع غیرمجــاز به صورت باغ ویلا 
ایجادشده که منتسب به کارکنان برخی از ادارات و سازمان ها 
هستند و بیشــتر در بولوار شــاهنامه فردوسی، گوارشک و 
منطقه زاک قرار دارند، اظهار کرد: در شهر نیز مجتمع های 
متعددی هســتند که به صورت غیر مجاز احداث شده اند. 
جهاد کشاورزی اقدام به قلع و قمع آن ها کرده و برای تعداد 
زیادی پرونده کیفری تشکیل شــده که در حال رسیدگی 

است.

راه اندازی نرم افزار نظارت بر
ـــ پیمانکاران فضای سبز مشهد ــ ـــ ــ ـــ ــ ـ ـــــــــــــ  ـــــــــــــ  ـــــــــــــ 

با هدف ارتقای خدمات محیط زیســت شــهری و کنترل 
کیفیت اقدامات انجام شده در این زمینه، نرم افزار نظارت بر 
پیمانکاران فضای سبز مشهد طراحی و راه اندازی شده است.
فــاز اول اســتفاده از نرم افــزار نظــارت بر پیمانــکاران 
فضای سبز مشــهد به صورت آزمایشــی انجام شده است 
که این مرحله را با موفقیت پشــت ســر گذاشــته و آماده 
بهره برداری در ســطحی وســیع تر اســت. ایــن نرم افزار 
موبایلی به صورت مکانمند طراحی شــده و پس از حضور 
ناظر در محــل مورد نظــر، اطلاعــات مورد نیــاز را ثبت

 می کند.
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محمدجواد 
رجائیان، 

مدیرعامل 
سازمان فناوری 

اطلاعات و 
ارتباطات 
شهرداری 

مشهد:

 المان پایگاه 
هوشمند 

دانش 
نمونه ای 
دیگر از 

اجرای پروژه 
المان های 
هوشمند 
شهرداری 
است که 

به زودی در 
ایستگاه 
طالقانی 

قطارشهری 
مشهد نصب 

خواهد 
شد. اجرای 

پروژه ای 
موسوم به 
المان های 

هوشمند از 
سال گذشته 

آغاز شده 
است و 

المان پایگاه 
هوشمند 

تندرستی، 
نمونه ای از 
اجرای این  
پروژه بود 
که پارسال 

در ایستگاه 
فلسطین 

قطارشهری 
مشهد نصب 

شد.

در جلسه علنی شورای شهر به تصویب رسید

افزایش ۳۰۰درصدی تسهیلات مشاغل مزاحم

مدیرعالی حرم رضوی:
نصب سایه بان   در حرم رضوی پاسخی

 به مطالبه چندین ساله زائران بود

ـر
ــ

هـ
ش

بهره برداری از پروژه ۷۵ متری 
رضویه تا پایان مرداد 

معاون عمران، حمل ونقل و ترافیک شهردار مشهد گفت: 
پروژه ۷۵ متری رضویه تا پایان مردادماه آماده بهره برداری 
خواهد بود.خلیل ا... کاظمی دراین باره افزود: این پروژه 
شامل احداث باند دوم به طول ۹٫۵ کیلومتر، بهسازی باند 
اول به طول ۳٫۵ کیلومتر و احداث پل چهاردهانه به طول 
۸۰ متر است که با هزینه بیش از ۵۲ میلیارد تومان اجرا شده 

است.

ایجاد ۱۸۰ کیلومتر مسیر سبز اختصاصی 
دوچرخه در شهر 

مدیرعامل شرکت توسعه ارتباطات ترافیکی شهرداری مشهد (الیت) 
از تعبیه بیش از ۱۸۰ کیلومتر مسیر سبز اختصاصی دوچرخه در شهر 
خبر داد.محمدمهدی اسدی افزود: با توجه به نگاه ویژه شورای 
شهر و شهردار مشهد، ایستگاه های جدید دوچرخه ایجاد می شود 
که در فاز نخست تعداد ۴۰۰ دوچرخه با ۴۰ ایستگاه دوچرخه به 
بهره برداری می رسد و در ادامه این رقم به ۲۰۰۰ دوچرخه با ۱۵۰ 

ایستگاه افزایش پیدا خواهد کرد.

کوچه شاهین فر تبدیل 
به پیاده راه شد   

مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری مشهد از 
تبدیل کوچه شاهین فر به پیاده راه خبر داد.

هادی عطارزاده طوسی با بیان اینکه در این پروژه از هسته 
مرکزی شهر، حدفاصل خیابان امام خمینی(ره) تا خیابان 
آیت ا... خزعلی، تبدیل به پیاده راه شده است، اظهار کرد: 
این پروژه با اعتبار ۵ میلیارد تومان و به طول ۴۰۰ متر بوده 

که از سال گذشته آغاز شده و رو به اتمام است.

۱۴ مــرداد ۱۳۹۹
۱۴ ذی الحجه ۱۴۴۱ 
شـــــماره ۳۱۶۹

۳شنبه

لیلی رحمانی
                         l.rahmani@shahraranews.ir

که میلیاردها تومان هزینه برای مدیریت 
شهری در برداشت و همچنین مصوبه ای 
درباره حمایت و تشــویق افشــاکنندگان 
فساد از دیگر مصوبات سال گذشته شورای 
پنجم اســلامی شــهر اســت که از زبان 

نایب رئیس این شورا بیان شد.
موحدی زاده با تأکید بر اینکه مصوب کردن 
هر لایحه روندی طولانی و سخت داشته و 
نیازمند بررســی های کارشناسی بسیاری 
بوده اســت گفت: مجموع ایــن مصوبات 
تاکنون ۷۰۰ مصوبه بــوده که ۵۳۴ مورد 
آن ها لوایحی است که از طرف شهرداری 
برای طرح و بررسی به شورا رسیده است. 
این مسئله نشــان از فعال بودن شهرداری 
دارد و بقیه نیز موضوعات مطرح شــده از 
ســوی نمایندگان مردم در شورای شهر 
اســت.او با تأکید بر اینکه شــورای پنجم 
همواره به دنبال ایجاد فضای گفت وگو بوده 
است بیان کرد: بیشتر این مصوبات نیز پس 
از تصویب اجرایی شده و آثار آن در زندگی 
روزمره مردم مشــهود است؛ هرچند هنوز 
۱۰ درصد از آن ها به نقطه مطلوب نرسیده 
که علت اجرایی نشــدن آن ها در دســت 

بررسی است.
نایب رئیس شــورای شــهر در بخش دیگر 
صحبت های خود به مناسبت های پیش روی 
هفته اشــاره و اظهار کرد: مناسبت سالروز 
صدور فرمان مشروطیت در چهاردم مرداد 
یادآور فرمانی است که مهم ترین دستاورد 
آن تشکیل مجلس شورای ملی بوده است، 
دستاوردی که یکی از دروس آن این است 
که قدرت باید محدود به قانون باشد. در این 
زمان پارلمان ها تأسیس و آزادی مطبوعات 

و مردم به رسمیت شناخته شد.

وی همچنین با اشــاره به روز حقوق بشر 
اسلامی و کرامت انسانی اظهار کرد: شورای 
شــهر و شــهرداری نیز توجه ویژه ای به 
موضوع حقوق شهرنشینی داشته است و 
منشــور آن را هم تهیه کردیــم تا مردم با 
حقوق خود آگاه شوند و بدانند که صاحب 

اصلی این شهر هستند. 
موحدی زاده با اشــاره به ویژگی برجسته 
امــام علی النقــی(ع) در خوش اخلاقی و 
راســت گویی به پانزدهم مرداد که سالروز 
ولادت ایشــان اســت اشــاره کرد و روز 
شــانزدهم مرداد، ســالروز تأسیس جهاد 
دانشگاهی در سال ۵۹ را نیز دارای برکات 
بسیاری برای تکیه بر جوانان خلاق دانست.

  رســالت خبرنگار آگاهی بخشی و ایجاد
امید در جامعه است

نایب رئیــس شــورای شــهر همچنین 
درباره هفدهم مرداد که ســالروز شهادت 
شــهید صارمــی و روز خبرنــگار اســت 
گفت: رســالت خبرنگار آگاهی بخشی به 
مردم، اطلاع رســانی، تنویر افکار عمومی، 
انتقاد و شفاف ســازی و انعکاس اقدامات 
صورت گرفته برای ایجاد امید در بین مردم 
است.موحدی زاده در پایان به بیان اهمیت 
عید غدیر که مصادف با هجدهم مرداد است 
پرداخت و راه حضرت علی(ع) را راه سعادت 
و خوشبختی بیان کرد. وی همچنین برای 
شهردار مشــهد که به بیماری کرونا مبتلا 

شده است آرزوی سلامتی کرد.
با پایان این جلسه و با احتساب مصوبات 
دیروز، شــورای شــهر تاکنون در یکصد 
جلســه علنــی خــود، ۷۰۶ مصوبــه را 
در موضوعــات مختلــف بــه تصویــب 

رسانده است.

علیرضا ظهیری
  a.zahiri@shahraranews.ir

از همان ســال ۸۸ که جرقــه ایجاد 
سرفصلی به نام «زیارت» برای مشهد 
در بودجه کشور زده شد تا الان، این 
اعتبار نه خیرش به این شهر و توسعه 
زیارت امام رضا(ع) رسیده است و نه 
آبی از این دیگ برای خیلی از شهرها 
و استان هایی که مســیر واریزی این 
بودجه را تغییر دادند گرم شده است. 
وضعیت یازده ســاله پرکش وقوس 
بودجه زیــارت طوری اســت که به 
گفته معاون هماهنگــی امور زائران 
استانداری خراســان رضوی با توجه 
به وضعیت مالی کشور، دولت در این 
ردیف، بودجه ای اختصاص نمی دهد؛ 
هرچند ردیف بودجــه زیارت که در 
سنوات گذشته در بودجه کل کشور 
وجود داشت همچنان نیز وجود دارد.

محمدصادق براتی با اشاره به اقداماتی 
که برای احیای این ردیف بودجه در 
سال گذشته انجام شده است، افزود: 

تیرماه سال گذشته پیگیری ها برای 
برپایی مجدد کارگــروه ملی زیارت 
شــروع و در آذرماه اولین جلسه این 
کارگــروه به ریاســت رئیــس دفتر 
رئیس جمهور برگزار شد که ۱۸مصوبه 
داشــت.به گزارش مشهدفوری، وی 
ادامــه داد: در کارگــروه ملی زیارت 
بــرای بودجه زیارت هــم مصوبه ای 
داشــتیم که در حال پیگیری است، 
ضمن اینکه علاوه بر بودجه مستقیم، 
در بخش هایی هم مصوبه داشتیم تا 
بودجه ای به آن اختصاص یابد؛ مانند 
حوزه بهداشــت و درمان، که یکی از 
مصوبات کارگروه ایــن بود که چون 
زائران زیادی به مشــهد می آیند و از 
خدمات بهداشتی و درمانی این شهر 
اســتفاده می کنند بودجه ای جدا از 

بودجه زیارت، به بهداشــت و درمان 
بدهند.
 کرونا، مقصر اصلی

به گفته او به دلیل شیوع کرونا تمام 
معادلات و برنامه ها به هم ریخت و اگر 
این بیماری نبود همین امسال موفق 
می شــدیم اعتباری در حوزه زیارت 
داشته باشیم.البته پیش از این شهرآرا 
علت حذف ردیف بودجــه زیارت را 
از معاون رئیس جمهور پرســیده بود 
و رئیس ســازمان برنامه و بودجه در 
حاشیه جلسه شورای برنامه ریزی و 
توسعه خراسان رضوی که ۷ دی ماه 
سال گذشته برگزار شــد، دراین باره 
گفته بود که واقعیت این است که در 
سال های گذشته هر یک از شهرهاى 
مقدس که حرمی داشــتند و حتی 

برخی روســتا ها نیز می خواستند از 
بودجه زیارت سهم ببرند. محمدباقر 
نوبخت توضیح داده بــود که بودجه 
زیارت بــا مبلغ ناچیــز و تخصیص 
نیافتن ها به شهر مشهد کمکی نکرده 
اســت و این وعده را داد که دولت با 
استفاده از دیگر ردیف ها به هزینه های 

زیارت در مشهد کمک می کند.
 !میهمان سفره بودجه

شــروع ماجرای بودجه زیارت به ۸ 
آبان ۸۸ برمی گردد؛ زمانی که جلسه 
هیئت دولت وقت به مناسبت میلاد 
امام هشــتم(ع) در مشــهد برگزار و 
قرار شد در مدت ۵ ســال پی درپی، 
ســالانه ٢٠٠ میلیارد تومــان و در 
مجمــوع ۱۰۰۰ میلیــارد تومان به 
خراســان رضوی اختصاص یابد. در 

سال اول اجرای آن، مبلغی که دست 
اســتان را گرفت، چیزی حدود ٨٠ 
میلیارد تومان بود. ســال دوم اجرا با 
تصویب برنامه پنجم توسعه هم زمان 
شد. طبق ماده١٢ این قانون، شهر های 
قم و شیراز هم مشمول دریافت بودجه 
زیارت شدند. سال٩١ اتفاق تازه تری 
رخ داد و یکی از نمایندگان در صحن 
علنی مجلس پیشنهادی مطرح کرد 
که به مــذاق تمام اســتان ها خوش 
آمد. پیشنهاد از این قرار بود که تمام 
اســتان های میزبان امامــزادگان از 

بودجه زیارت سهم داشته باشند.
این موضوع با اعتراض مسئولان وقت 
استان همراه شد، اما نامه نگاری ها به 
هیچ جا نرسید و طبق مصوبه مجلس 
بودجه اندک زیارت میان اســتان ها 

تقسیم شد. در لایحه بودجه سال٩٣ 
یک بند دیگر هم به آن اضافه شــد تا 
بودجه زیارت بیشــترین فاصله را از 
روح و هدف خود بگیرد. طبق این بند، 
مساجد نیز از بودجه زیارت بهره مند 
می شدند. مشکل باز هم به همین جا 
ختم نمی شد. طبق قانون اجازه صرف 
بودجه زیــارت در مباحث فرهنگی 
وجــود نداشــت و فقط در مســائل 
عمرانی مرتبط با حــوزه زیارت باید 
هزینه می شد.مشکلات بودجه زیارت 
مانند سهم خواهی دیگر استان ها تا 
حدودی برطرف شد، اما در سال های 
گذشته مشکل بزرگ تری پیش پای 
این ردیف بودجه قــرار گرفت و آن 
هم ابلاغ نشدن اعتبارات مصوب بود. 
دولت با حذف بودجه زیارت از لایحه 
قانون برنامه و بودجه سال ۹۹ خواست 
که به تمام این درد ها پایان بدهد، اما 
خوشــبختانه با تلاش نمایندگان و 
مسئولان استان این بودجه با همین 
وضعیت کج دارومریز ســرجای خود 

باقی مانده است.

زیارت هست، بودجه اش نیست 
به گفته معاون هماهنگی زیارت استانداری، با توجه به شرایط اقتصادی، دولت بودجه ای برای ردیف زیارت اختصاص نمی دهد

بنیامین یوسف زاده
b.yousefzadeh@shahraranews.ir


